
Beste leden,

De l icht jes  van de kerstboom weerspiegelen in mi jn

beeldscherm wanneer  ik  di t  voorwoord schri j f .  Het  goudgele

schi jnsel  past  bi j  het  vrol i jke gevoel  waarmee ik  terugki jk  op

het  afgelopen jaar .  Een jaar  waarin we de stem van jul l ie  als

lectoren hebben laten horen.  Naast  woorden stond het  jaar

2022 vooral  ook in het  teken van daden.  Met  elkaar  hebben

we f l inke stappen gezet  om prakt i jkgericht  onderzoek

landel i jk  nog meer  op de kaart  te  zetten.  

In  deze nieuwsbrief  v ind je  een verslag van het  SIA-congres

afgelopen november waar  VvL-bestuursleden aanwezig

waren en hebben meegedacht  over  de opricht ing en

inr icht ing van een kenniscentrum voor  prakt i jkgericht

onderzoek gel ieerd aan SIA.  

Over  op te  r ichten kenniscentra gesproken.  Alex Verkade

vertelt  ons in  deze edit ie  als  bevlogen kwart iermaker  over

de plannen voor  een nat ionaal  centrum voor

wetenschapscommunicat ie ,  dat  volgend jaar  vorm moet

kr i jgen.  Volgens Alex z i jn  lectoren daar in een bron van

kennis  waar  het  op te  r ichten nat ionaal  centrum graag

gebruik van wi l  maken.  Benieuwd hoe? Lees het  interview

met Alex Verkade.
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Het  jaar  2023 is  het  jaar  waarin de Professional  Doctorate-pi lots

van start  gaan.  Met  deze prakt i jkgerichte evenknie van de PhD-

trajecten kr i jgen professionals  de mogel i jkheid om op het

hoogste niveau prakt i jkgericht  onderzoek te  doen aan een

hogeschool .  Ik  k i jk  persoonl i jk  enorm uit  naar  de volgende

stappen in dit  t ra ject  en natuurl i jk  ook naar  de eerste resultaten

van deze pi lots .  

Tot  s lot  wi l  ik  jul l ie  aandacht  vragen voor  het  verslag over  onze

recente Kwal i tei tskr ingsessie,  waarin we met  VvL- leden hebben

gesproken over  de vraag hoe we de faci l i ter ing van lectoren

binnen hogescholen kunnen verbeteren.  Een vraag die

resulteerde in  een survey onder  onze leden,  waarvan we de

eerste resultaten in  deze nieuwsbrief  met  jul l ie  delen.  

We concluderen dat  prakt i jkgericht  onderzoek aan hogescholen

voor  een zeer  groot  deel  ontwikkeld en doorgevoerd wordt  als

(onderdeel  van)  lectoraatsonderzoek en het  hierdoor  een

ser ieuze rol  heeft  binnen het  Nederlandse

onderzoekslandschap.  Om die reden claimen we dat  lectoren

ser ieus moeten worden genomen,  onder  andere door  een

faci l i ter ing die t ransparant  en op maat  is .  In  2023 gaan we dit

thema verder  ui twerken.  Jul l ie  kunnen aanhaken,  dus ga met

ons in  gesprek en houd de aankondigingen onder  in  deze

nieuwsbrief  in  de gaten.

Maar  eerst  t i jd  voor  een welverdiende vakantie .  Ik  wens je  heel

f i jne Kerstdagen,  een goede jaarwissel ing en een f r isse start  van

2023.  



Om de centrale vraag goed te kunnen beantwoorden,

schetste gespreksleider  Er ic  van de Lui j tgaarden al lereerst

kort  de geschiedenis  van ons beroep als  lector .  De funct ie

van lector  bestaat  s inds 1993.  In  het  studiejaar  1999-2000

telde Nederland veert ien lectoraten.  Aanvankel i jk  kregen

lectoraten de opdracht  mee om wetenschap en prakt i jk  met

elkaar  te  verbinden.  Zeker  in  de beginjaren waren niet  a l le

lectoren gepromoveerd op hun expert isegebied.  Dit  was zel fs

onwensel i jk  omdat  lectoren vooral  de ontwikkel ingen in de

prakt i jk  moesten kunnen volgen.  

O n t w i k k e l i n g e n  i n  d e r t i g  j a a r

Aangezien hogescholen prakt i jkgericht  onderzoek en dus ook

lectoren in het  begin beschouwden als  iets  extra 's  en niet  a ls

een pr imaire taak naast  het  bieden van onderwi js ,  groeide het

aantal  lectoraten s lechts  mondjesmaat .  In  2001 werd het  doel

geformuleerd dat  Nederland in 2010 zo'n 600 lectoraten

moest  tel len.  Een doel  dat  pas t ien jaar  later  werd behaald in

2020.

Dert ig jaar  na de komst  van de eerste lector  in  1993 z i jn

lectoraten niet  a l leen z ichtbaarder  maar  vooral  ook steeds

belangri jker  en bekender  geworden.  Lectoren hoeven niet

langer  te  bewijzen dat  ze voor  hogescholen als

kennisinstel l ing van essentiële  waarde z i jn .  Prakt i jkgericht

onderzoek is  inmiddels  een pr imaire taak van een

hogeschool .  
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LEVENDIGE DIALOOG 

KWALITEITSKRINGSESSIE OVER
FACILITERING VAN LECTOREN

O p  d i n s d a g  1 8  o k t o b e r  2 0 2 2  o r g a n i s e e r d e n  w e  e e n

K w a l i t e i t s k r i n g v e r g a d e r i n g  o v e r  d e  f a c i l i t e r i n g  v a n

l e c t o r e n .  C e n t r a a l  d e z e  m i d d a g  s t o n d  d e  v r a a g  h o e  w e  d e

f a c i l i t e r i n g  v a n  l e c t o r e n  b i n n e n  h o g e s c h o l e n  k u n n e n

v e r b e t e r e n .  E e n  v r a a g  d i e  v o o r  e e n  l e v e n d i g e  d i a l o o g

z o r g d e .



v e r v o l g   K w a l i t e i t s k r i n g s e s s i e
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L e v e n d i g e  d i s c u s s i e s

De aanwezige leden z i jn  het  erover  eens dat  de mogel i jkheden binnen het

prakt i jkgericht  onderzoek z i jn  toegenomen.

Desondanks bestaan er  nog alt i jd  grote verschi l len tussen hogescholen en

lectoraten onderl ing.  Die verschi l len gaan over  de rechtsposit ie ,  de faci l i ter ing van

lectoren zowel  in  uren,  aanstel l ingsduur ( t i jdel i jk  of  vast ,  deelt i jd  of  volt i jd) ,

opbouw van de kenniskr ing,  verdienmodelachtige construct ies,  (on)zekerheden

over  de toekomst  van lectoraten,  de vergoeding per  hogeschool  en de plek van

lectoraten binnen de hogeschool .  

Het  benoemen van die verschi l len vormt de start  voor  een levendige discussie over

de gewenste faci l i ter ing van lectoren aan de verschi l lende hogescholen en de

wensel i jkheid van vaste contracten voor  lectoren.  Voor-  en tegenargumenten

worden met elkaar  gedeeld.  Tot  s lot  spreken de deelnemers over  de verschi l len in

f inancier ing en de mogel i jkheden voor  ui t rui l  van werk binnen hogescholen.  

T i j d  v o o r  a c t i e

Ondanks de verschi l lende meningen zi jn  de deelnemers het  er  unaniem over  eens

dat  het  hogescholen in het  algemeen ontbreekt  aan een koers,  v is ie  en lange

termijndoelstel l ingen aangaande hun posit ie  als  lector .  Ook zou de funct ie  van

lector  moeten worden verankerd in de wetgeving.  Uniformitei t  qua faci l i ter ing is

zeer  wensel i jk ,  evenals  een vergel i jkbare waardering van lectoren binnen

hogescholen ten opzichte van hoogleraren binnen universi tei ten.  

Op basis  van deze belangri jkste bevindingen formuleert  de groep aanwezige

lectoren een aantal  gezamenl i jke vervolgact ies.  Al lereerst  heeft  de VvL een survey

onder de lectoren en de VvL- leden uitgezet  om een overzicht  te  kr i jgen hoezeer  de

faci l i ter ing van lectoren van elkaar  verschi l t .  In  totaal  hebben 90 personen deze

survey ingevuld,  waarvan 82 lectoren,  6  associate lectoren en 2 docent-

onderzoekers.  

U i t k o m s t e n  s u r v e y

Met name de antwoorden op de open vragen zi jn  interessant  om in deze nieuwsbrief

te  delen.  Hier in konden de respondenten aangeven waar  volgens hen aandacht  aan

zou moeten worden geschonken als  het  gaat  om de faci l i ter ing van lectoren.  Twee

belangri jke punten van kr i t iek werden vooral  genoemd.  Ten eerste zouden de

lectoraatsperiodes van 4 jaar ,  die  nu normaal  l i jken te  z i jn ,  te  kort  z i jn  om een stevig

lectoraat  met  gedegen onderzoeksprojecten op te bouwen en te  ontwikkelen.  Ten

tweede werd de vaak te  kleine aanstel l ing genoemd,  die voor  een te  omvangri jke

taaklast  zorgen.  In  het  ver lengde daarvan werden ook de te  hoge verwachtingen van

de funct ie  van een lector  genoemd.  Tot  s lot  werd het  aspect  van een te hoge

werkdruk en ontevredenheid over  de inschal ing regelmatig genoemd.  



Eric  van de Lui j tgaarden

de onzekerheden over  de (verdere)  faci l i ter ing en aanstel l ing

van lectoren;

het  niet  duidel i jke of  ontbrekende funct iehuis ,  waardoor vooral

het  doorgroeiperspect ief  voor  lectoren mist ;

de vaak missende administrat ieve ondersteuning van

lectoraten;

en de wens naar  meer  structurele f inancier ing voor  lectoraten,

waarmee ook vaste contracten voor  lectoren mogel i jk  zouden

moeten z i jn .

Verder  werden genoemd als  punten van aandacht :

P o s i t i o n  p a p e r

Aan de hand van deze aandachtspunten zal  het  bestuur  van de

VvL in samenwerking met  leden die mee wi l len denken een

voorzet  maken voor  het  opstel len van een posit ion paper .  Dit

posit ion paper  moet  het  “breeki jzer”  z i jn ,  dat  laat  z ien dat  de

huidige pol i t iek sterk leunt  op lectoren en prakt i jkgericht

lectoraatsonderzoek vanuit  de hogescholen.  Daarbi j  staat  de

claim centraal  dat  lectoraatsonderzoek en lectoren ser ieus

moeten worden genomen.  Dit  kan al leen maar  door  een goede

faci l i ter ing van de personen in kwest ie .  Tot  s lot  moet  er  een

overzichtel i jke structuur  in  aanstel l ing en faci l i ter ing van lectoren

komen.  

V e r v o l g s e s s i e

Op 16 februar i  2023 om 15:00 uur  organiseren we een vervolg op

dit  thema in de vorm van een tweede digitale

Kwal i tei tskr ingsessie.  Wil  j i j  ook meepraten over  dit  onderwerp?

Je bent  van harte welkom om aan te s lui ten bi j  de vervolgsessie.

Dat  geldt  ook voor  lectoren die deze eerste sessie niet  hebben

bi jgewoond.  Meld je  aan door  een mai l  te  sturen naar

secretar is@lectoren.nl .

M a r i s k a  v a n  d e r  G i e s s e n ,  v o o r z i t t e r  V e r e n i g i n g  v a n  L e c t o r e n

E r i c  v a n  d e  L u i j t g a a r d e n ,  b e s t u u r s l i d  V e r e n i g i n g  v a n  L e c t o r e n
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V e r v o l g  K w a l i t e i t s k r i n g s e s s i e
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E e n  c h a t b o t  d i e  a n t w o o r d  g e e f t  o p  v r a g e n  o v e r  j e

z o r g v e r z e k e r i n g .  E e n  g a m e  d i e  p a t i ë n t e n  i n  h e t  z i e k e n h u i s

s t i m u l e e r t  o m  t e  b e w e g e n .  O f  e e n  V R - b r i l  d i e  t i j d e n s  e e n

b e h a n d e l i n g  z o r g t  v o o r  a f l e i d i n g .  A l s  l e c t o r  M e d i a  D e s i g n

b u i g t  W o u t e r  S l u i s - T h i e s c h e f f e r  z i c h  d a g e l i j k s  o v e r

i n t e r a c t i e v e  t e c h n o l o g i e  m e t  e e n  m e n s e l i j k e  m a a t .  E e n  b a a n

w a a r  h i j  a l s  k i n d  a l l e e n  m a a r  v a n  k o n  d r o m e n .  

Sinds 6 apr i l  2022 is  Wouter  of f ic ieel  lector  Media Design aan de

HAN.  Aan hem de eer  het  stokje over  te  nemen van Thea van der

Geest ,  die  t i jdens haar  afscheidssymposium werd benoemd tot

Off ic ier  in  de Orde van Oranje-Nassau.  "Thea heeft  z ich jarenlang

ingezet  voor  een inclusieve samenleving door  betere

communicat ie  middels  digitale  technologie" ,  vertel t  Wouter .

"Technologie heeft  z ich s inds haar  aanstel l ing razendsnel

ontwikkeld.  Ondanks deze snel le  ontwikkel ingen bl i j f t  de

doelstel l ing van ons lectoraat  hetzel fde:  wi j  wi l len interact ieve

toepassingen creëren met  een mensel i jke maat . "

G e z o n d  e n  m a k k e l i j k  

Waar het  lectoraat  ooit  begon met het  ontwikkelen van

toepassingen voor  het  inmiddels  alweer  bi jna 'ouderwetse'  touch

screen en de Vir tual  Real i ty-br i l  l igt  de focus tegenwoordig op

augmented real i ty ,  conversat ional  interfaces en art i f ic ial

intel l igence.  "We werken nauw samen met het  lectoraat  Inclusive

Digital  Design & Engineering.  Samen ontwerpen we innovat ieve

apps,  websites,  games en robots die ons niet  a l leen gezond

houden maar  ons leven ook een stuk makkel i jker  maken",  legt

Wouter  ui t .  "UX-onderzoek,  oftewel  User  Experience-onderzoek,

is  daarbi j  het  s leutelwoord.  Al les  wat  we ontwikkelen,  testen we

gel i jk  samen met de gebruiker .  Daarmee wi l len we voorkomen

dat  we oplossingen ontwerpen die over  de hoofden van mensen

heen gaan."
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LECTOR WOUTER SLUIS-THIESCHEFFER:

"ALS LECTOR MAG IK IEDERE DAG
DOEN WAAR IK ALS KIND ALLEEN
MAAR VAN KON DROMEN"



Eric  van de Lui j tgaarden

D e  m e n s e l i j k e  m a a t

Daarmee doelt  de lector  op technologische ontwikkel ingen

waarbi j  de mensel i jke maat  ui t  het  oog wordt  ver loren.  "Denk aan

conversat ional  interfaces" ,  geeft  Wouter  als  voorbeeld.  "Vr i jwel

iedere smart  speaker  zoals  Sir i ,  Alexa of  Google Home beschikt

over  een 'Westerse'  stem.  Daarmee spreek je  niet -Westerse

gebruikersgroepen letter l i jk  en f iguurl i jk  niet  goed aan.  Deze

gebruikers  luisteren en reageren terughoudend op wat  de speaker

zegt .  Kortom:  houd alt i jd  de eindgebruiker  in  je  gedachten t i jdens

het  ontwerpproces van nieuwe technologie.  De mensel i jke maat  is

doorslaggevend voor  het  succes."

E e n  d r o o m b a a n

Die passie voor  nieuwe technologie is  Wouter  met  de paplepel

ingegoten.  "Van nature ben ik  gek op nieuwe gadgets" ,  lacht  hi j .

"Mi jn vader  is  jarenlang docent  Engels  geweest  en was

tegel i jkert i jd  ook ICT-beheerder  op de middelbare school  waar  hi j

werkte.  Daardoor hadden wi j  dest i jds als  één van de eerste

huishoudens een pc in  huis .  Ik  kon me als  k ind uren ver l iezen in

al le  mogel i jkheden die deze computer  me bood.  Dat

nieuwsgier ige jongentje  is  er  nog steeds.  Als  lector  mag ik  iedere

dag doen waar  ik  als  k ind al leen maar  van kon dromen."

R & D  v a n  h e t  M K B

Alle  kennis  die Wouter  samen met z i jn  team opdoet ,  deelt  hi j  met

studenten,  docent-onderzoekers  en prakt i jkpartners .  "Wij  z i jn  als

lectoraat  de R&D-afdel ing voor  veel  MKB'ers .  Juist  in  het  MKB zie

je  dat  bedri jven s impelweg niet  de f inanciële middelen of

mankracht  hebben om hier  zel f  een expert  voor  in  te  huren.  Waar

zi j  z ich focussen op hun core business kr i jgen onze studenten

steeds meer  het  verzoek de technologische ontwikkel ingen te

verkennen.  Zo worden zi j  verantwoordel i jk  voor  de producten en

diensten van morgen.  Aan ons de taak om onze studenten hierop

voor te  bereiden door  hun creat iv i tei t  en innovat ievermogen uit  te

dagen.  Dat  kan al leen door  onze krachten als  onderzoekers,

docenten en prakt i jkpartners  te  bundelen."
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K o m  v a n  j e  e i l a n d

De wens om krachten te  bundelen,  is  ook exact  de reden waarom Wouter  z ich gel i jk

na z i jn  indiensttreding als  lector  aansloot  bi j  de Vereniging van Lectoren.  "Als

kersverse lector  v ind ik  het  essentieel  om een beeld te  hebben van wat  mi jn col lega-

lectoren doen.  Daarmee voorkom je  dat  je  als  lectoren al lemaal  op je  eigen ei landje

bl i j f t  z i t ten en elkaar  beconcurreert  bi j  het  binnenhalen van subsidies.  Eeuwig

zonde,  als  je  het  mi j  vraagt .  Juist  door  onze kennis  en krachten te  bundelen,  kunnen

we elkaar  en onze invloed binnen het  (onderzoeks)werkveld versterken.  Dus herken

je je  als  lector  of  docent-onderzoeker  in  het  onderzoek van ons lectoraat  of  wi l  je

gebruik maken van onze expert ise? Schroom niet  en laat  vooral  van je  horen!"

B e n i e u w d  n a a r  W o u t e r s  i n a u g u r e l e  r e d e ?

Wouter  Sluis-Thiescheffer  is  lector  Media Design aan de HAN Universi ty  of  Appl ied

Sciences.  Op donderdag 16 maart  2023 geeft  hi j  een ki jk je  in  de wondere wereld van

zi jn  lectoraat  t i jdens z i jn  inaugurele rede over  innoveren in en met  de creat ieve

sector .  Benieuwd naar  z i jn  verhaal?  Mai l  ons en wi j  sturen de publ icat ie  'Next  Level

Media Design:  ontwerpen voor  een symbiose tussen mens en creat ieve technologie '

naar  je  toe:  secretar is@lectoren.nl .
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SIA-CONGRES 2022

HET CONGRES VOOR VERSCHILMAKERS
V o o r z i t t e r  M a r i s k a  v a n  d e r  G i e s s e n ,  s e c r e t a r i s  C h r i s t o p h  M a r i a

R a v e s l o o t  e n  p e n n i n g m e e s t e r  J a n  J u r r i e n s  w a r e n  g e z a m e n l i j k

a a n w e z i g  o p  h e t  S I A - c o n g r e s  i n  L e i d e n  o p  d o n d e r d a g  1 7

n o v e m b e r  2 0 2 2 .  E e n  k o r t  o v e r z i c h t  v a n  h u n  i n d r u k k e n .  

Mariska was aanwezig in  een panel  bi j  de opening van het

congres.  Het  gesprek ging over  het  belang van prakt i jkgericht

onderzoek en de vraag hoe prakt i jkgericht  onderzoek er  nu

voorstaat .  Vervolgens werden er  gedurende de dag in dr ie  rondes

workshops georganiseerd.  Het  VvL-bestuur  bezocht  verschi l lende

workshops.  

“ In de derde ronde waren we met  z ’n dr ieën aanwezig bi j  de

workshop over  de opricht ing en inr icht ing van een kenniscentrum

voor prakt i jkgericht  onderzoek gel ieerd aan SIA”,  vertel t  Mariska.

“De kwart iermakers,  Marcel  de Haas (Berenschot)  en Martha

Jordaan (Berenschot)  verzorgden  samen met Daan Andriessen

(Hogeschool  Utrecht) ,  oud-bestuursl id van onze vereniging,  deze

workshop.  Via  een brain wri t ing sessie werden ideeën

gefaci l i teerd en konden wensen en mogel i jke taken voor  een

nieuw op te  r ichten kenniscentrum worden aangedragen.  Hiermee

stond de vraag centraal  waar  een kenniscentrum voor

prakt i jkgericht  onderzoek iets  in  zou kunnen betekenen.”

Daarna werden de belangri jkste punten uit  de zes verschi l lende

schri j f teams opgehaald en gedeeld.  “De door  ons geïnit ieerde

zelfassesment-cert i f icer ing voor  vaardigheden in prakt i jkgericht

onderzoek -  de BKZ en SKZ -  was prominent  aanwezig in  de

presentat ie  van Marcel  de Haas”,  benadrukt  Christoph Maria .  “De

Haas noemde onze cert i f icer ing als  voorbeeld van een mogel i jke

service of  coördinat ietaak van een nieuw centrum.  Een mooi

compliment  voor  ons werk in  de VvL.”

“Het  is  goed in levenden l i jve te  ervaren hoe SIA wederom met

veel  gevoel  voor  inhoud,  inkleding en decor  een optimale

omgeving heeft  weten te  creëren voor  het  gesprek over

prakt i jkgericht  onderzoek”,  s lui t  Jan af .  “Voor  wie geïnteresseerd

is :  de aftermovie is  te  z ien op de website  van SIA.”  

Terugki jken? Ga naar  regieorgaan-sia .nl /prakt i jkgericht-

onderzoek/sia-congres.
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DR. HARRY VAN VLIET
ONDERZOEKT LANGS DRIE
ONDERZOEKSLIJNEN
O p  2 0  s e p t e m b e r  2 0 2 2  h i e l d  H a r r y  v a n  V l i e t  z i j n  i n a u g u r e l e

r e d e  a a n  d e  H o g e s c h o o l  v a n  A m s t e r d a m  m e t  d e  t i t e l  ‘ D e

V o o r b e s c h o u w i n g :  o v e r  i m p a c t ,  v a l o r i s a t i e  e n  d o o r w e r k i n g ’ .

D r i e  h o o f d l i j n e n  d i e  k e n m e r k e n d  z i j n  v o o r  d e  b e o o g d e

o n d e r z o e k s p l a n n e n  v a n  z i j n  l e c t o r a a t  D o o r w e r k i n g

P r a k t i j k g e r i c h t  O n d e r z o e k .

Harry is  niet  de eerste lector  die  z ich specif iek r icht  op

onderzoek naar  prakt i jkgericht  onderzoek.  Voormal ig VvL-

bestuursl id Daan Andriessen legt  z ich al  jaren toe op dit

thema.  Hoe ki jkt  Harry  naar  prakt i jkgericht  onderzoek en

wat voor  toegevoegde waarde heeft  z i jn  onderzoek voor

onze leden? 

Volgens Harry  gaat  doorwerking (en dus niet  impact

al leen)  vooral  om verbinding van het  prakt i jkgericht

onderzoek met  onderwi js ,  beroepenveld,  wetenschap en

samenleving.  Dat  zal  voor  vele lectoren werkbaar  en

herkenbaar  z i jn .  Het  kennisprobleem hier  is  dat  er  geen

overzicht  en inzicht  is  over  de vele manieren waarop die

verbindingen door  lectoren en onderzoekers  in  de prakt i jk

worden gebracht .  

S t a a l k a a r t  v a n  d o o r w e r k i n g e n

Harry wi l  met  z i jn  lectoraat  Doorwerking Prakt i jkgericht

Onderzoek bi jdragen aan een staalkaart  van

doorwerkingen.  Ook de veranderingen die daar in weer  in

de loop van de t i jd  plaats  gaan vinden,  kunnen hier in

worden opgenomen.  Het  geheel  betreft  een

organisator ische vraag in de breedte van de samenleving.  

 

Doorwerking gaat  ook over  de ef fecten na het  maken van

de verbinding.  Wat  is  er  anders of  nieuw nadat

doorwerking met  prakt i jkgericht  onderzoek in  gang is

gezet? Welke personen in het  netwerk van het  lectoraat  en

binnen en buiten de hogeschool  hebben hier  baat  bi j  en

hoe is  dat  z ichtbaar? 

 
 



D o o r w e r k i n g s m o d e l  v a n  p r a k t i j k g e r i c h t  o n d e r z o e k

Het zou mooi  z i jn  -  in  de vis ie  van Harry  -  a ls  voor  de

doorwerking een z ichtbare en aanwijsbare bewijs last  voortkomt

en dat  deze systematisch verzameld en getoond kan worden.  Hi j

noemt dat  een doorwerkingsmodel  van prakt i jkgericht

onderzoek.  Daar in stel t  hi j  de vraag hoe de doorwerking van

prakt i jkgericht  onderzoek gestructureerd en gemodel leerd kan

worden geëvalueerd.  

 

In  vervolg hierop komt logischerwi jze de vraag naar  het

zichtbaar  en misschien wel  ervaarbaar  maken van de

doorwerking van de verbinding als  gevolg van prakt i jkgericht

onderzoek.  En waar  komt dit  dan tot  stand en wat  brengt  dat

teweeg in het  oplossen van complexe dynamische

maatschappel i jk  vraagstukken? 

I n  g e s p r e k

Luisterend naar  Harry  van Vl iet  zouden wi j  ons als  Vereniging

van Lectoren de onderstaande twee vragen moeten stel len.

Welke vorm van samenwerking is  nodig voor  lectoren om niet

zel f  in  deze aspecten van doorwerking kennis  te  hoeven

vergaren en verspreiden? En hoe zouden al le  lectoren kunnen

aanhaken op het  werk van de specif ieke lectoren voor

prakt i jkgericht  onderzoek? 

Die samenwerking zou bi j  kunnen dragen aan het  continueren

van de ref lect ie  op wat  prakt i jkgericht  onderzoek is  en hoe het

verandert .  Het  is  wat  Harry  een gesprek over  valor isat ie ,

ut i l isat ie ,  impact ,  doorwerking en innovat ie  noemt.  Specif iek

zou kenniscirculat ie  -  met  daarbi j  de nieuwsgier igheid op welke

wijze processen l ineair ,  c i rculair  of  genetwerkt  z i jn  -  centraal

moeten staan in deze discussie.  

B e h o e f t e  v a n  V v L - l e d e n

Duidel i jk  mag zi jn  dat  specif ieke lectoraten op het  gebied van

prakt i jkgericht  onderzoek één van de tekenen van

volwassenheid in  prakt i jkgericht  onderzoek op hogescholen is .

De Vereniging van Lectoren is  benieuwd naar  de behoefte van

haar  leden om op de boven genoemde thema’s  samen te

werken.  

C h r i s t o p h  M a r i a  R a v e s l o o t ,  s e c r e t a r i s  V e r e n i g i n g  v a n  L e c t o r e n
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V e r v o l g   D r .  H a r r y  v a n  V l i e t  



H o e  k u n  j e  d e  m a a t s c h a p p e l i j k e  i m p a c t  v a n

p r a k t i j k g e r i c h t  o n d e r z o e k  v o r m g e v e n  e n  a a n t o o n b a a r

m a k e n ?  D e z e  v r a a g  s t o n d  e i n d  j u n i  2 0 2 2  c e n t r a a l  t i j d e n s

d e  b i j e e n k o m s t  v a n  d i v e r s e  l e c t o r e n  e n  c o l l e g a ’ s  u i t  h e t  

 o n d e r z o e k  e n  o n d e r w i j s  i n  N e d e r l a n d  e n  V l a a n d e r e n .  Z i j

k w a m e n  b i j e e n  i n  A r n h e m  o m  o v e r  d e  m a a t s c h a p p e l i j k e

i m p a c t  v a n  ( o n d e r z o e k  v a n )  h o g e s c h o l e n  t e  p r a t e n .  

Dit  congres werd georganiseerd in samenwerking met  de

Hogeschool  van Arnhem en Ni jmegen (HAN) en

ScienceWorks,  ondersteund door  vele partners  vanuit

Nederland en Vlaanderen.  De actual i tei t  is  di t  jaar  groter  dan

normaal .  Het  in  kaart  brengen van de maatschappel i jke

impact  van het  onderzoek van hogescholen is  nameli jk

complex en uitdagend.  

B r a n c h e p r o t o c o l  K w a l i t e i t s z o r g  O n d e r z o e k  

B innen Nederland zien we dat  de impact  van prakt i jkgericht

onderzoek op verschi l lende manieren in kaart  wordt

gebracht .  Belangri jk  daarbi j  is  het  Brancheprotocol

Kwal i tei tszorg Onderzoek (BKO) dat  door  al le  hogescholen

wordt  gehanteerd bi j  hun kwal i tei tszorg.  Via  die standaard

meet  men de impact  binnen de beroepsprakt i jk ,  het

onderwi js  en de samenleving.  

Voor  de verschi l lende categorieën van impact  worden

producten,  z ichtbaarheid en het  bl i jken van erkenning en

gebruik gehanteerd.  Lectoraten en lectorenplatforms z i jn  dit

in  de prakt i jk  aan het  invul len als  het  gaat  om de evaluat ie

en ver lening van de f inancier ing van lectorenplatforms.  Op

dit  moment wordt  gewerkt  aan een opvolging van het  di t

jaar  af lopende BKO,  dat  de kwal i tei t  van onderzoek van

hogescholen bewaakt  alsmede de relevantie  van dat

onderzoek voor  de samenleving,  de prakt i jk  en het

onderwi js .  

V o r m g e v e n  e n  a a n t o o n b a a r
m a k e n  v a n  m a a t s c h a p p e l i j k e
i m p a c t  v a n  p r a k t i j k g e r i c h t
o n d e r z o e k  

L e c t o r e n  z i j n  e s s e n t i e e l  i n  d i t
p r o c e s  
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B e t e r  z i c h t  o p  d e  i m p a c t

Ook in Vlaanderen staat  het  meten van de maatschappel i jke

impact  van prakt i jkgericht  onderzoek hoog op de agenda.

Inmiddels  heeft  de Vlaamse Hogescholenraad een studie

opgestart  om een beter  z icht  te  kr i jgen op de impact  op het

werkveld en de brede samenleving van het  prakt i jkgericht

onderzoek en innovat ie  aan de hogescholen.  Deze studie

onderzoekt  de pr ior i tei ten van hogescholen zel f  en de wensen

van het  werkveld (met  name ondernemingen,  welzi jns-  en

gezondheidsinstel l ingen,  scholen)  en de overheid.  

Doel  is  ook hier  om een kader  te  ontwikkelen voor  het

st imuleren en meten van impact  binnen de samenleving.  Een

model  om deze impact  te  meten moet  daarnaast  recht  doen aan

de grote diversi tei t  van het  type onderzoek binnen de

hogescholen.  Er  moet  voldoende ruimte bestaan voor  de grote

var iëtei t  van indicatoren voor  impact  in  de samenleving.  

K a n s  v o o r  l e c t o r e n

De impact  en omvang van prakt i jkgericht  onderzoek neemt toe

door de act iv i tei ten van lectoren alsmede ook door  de rol  van

SIA,  die  middelen voor  onderzoek en het  real iseren van de

impact  beschikbaar  stel t .  Hoe partners  vanuit  de prakt i jk  act ief

betrokken moeten worden bi j  de programmering van meerjar ig

onderzoek,  l igt  bi j  de lectoren.

 

Het  bl i j f t  een uitdaging hoe dit  a l les  op landel i jk  niveau met

elkaar  kan worden afgestemd via  onder  andere

lectorenplatforms,  Centres of  Expert ise en het  Groeifonds.  Dit  is

een uitdaging en een kans om maximale impact  te  bereiken.  Dat

lectoren essentieel  z i jn  bi j  de medebepal ing van deze impact  en

de methodiek om deze te  meten,  moge duidel i jk  z i jn .  Hier  is  een

rol  voor  ons weggelegd die we moeten pakken!  Mogel i jk  ook

voor Vlaanderen.

J a n  J u r r i e n s ,  p e n n i n g m e e s t e r  V e r e n i g i n g  v a n  L e c t o r e n
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V e r v o l g   v o r m g e v e n  e n  a a n t o o n b a a r  m a k e n



Christoph Maria  Ravesloot

D i t  j a a r  m a a k t e  m i n i s t e r  R o b b e r t  D i j k g r a a f  b e k e n d  d a t  e r  e e n  n a t i o n a a l  c e n t r u m

v o o r  w e t e n s c h a p s c o m m u n i c a t i e  k o m t .  D i t  c e n t r u m  w i l  h e t  g e s p r e k  t u s s e n

w e t e n s c h a p p e r s  e n  m e n s e n  i n  d e  s a m e n l e v i n g  s t i m u l e r e n .  A l e x  V e r k a d e  i s  s a m e n

m e t  I o n i c a  S m e e t s  a a n g e s t e l d  a l s  k w a r t i e r m a k e r .  E e n  r o l  d i e  h e m  o p  h e t  l i j f

g e s c h r e v e n  i s .  " G o e d e  w e t e n s c h a p s c o m m u n i c a t i e  i s  o n m i s b a a r  i n  o n z e

h e d e n d a a g s  m a a t s c h a p p i j . "

Van een col lege door  een hoogleraar  op televis ie  of  een wetenschapsbi j lage in  de

krant  tot  publ ieksdialogen tussen onderzoekers  en burgers  of  wetenschappel i jke

experimenten t i jdens fest ivals .  Het  z i jn  stuk voor  stuk voorbeelden van

wetenschapscommunicat ie ;  een verzamelterm voor  al le  manieren waarop door

communicat ie  verbinding wordt  gelegd tussen wetenschap en de samenleving.  

V e r z a m e l -  e n  b r o e d p l a a t s

"We zien dat  er  steeds meer  ini t iat ieven ontstaan op het  gebied van

wetenschapscommunicat ie" ,  vertel t  Alex enthousiast .  "Tegel i jkert i jd  valt  er  op dit

gebied nog een wereld te  winnen.  Met  het  nieuw nat ionaal  centrum

wetenschapscommunicat ie  wi l len we een boost  geven aan goede

wetenschapscommunicat ie  door  kennis  te  delen en mensen met  elkaar  in  contact  te

brengen."

Vanuit  de sector  van wetenschapscommunicat ie  was er  a l  veel  langer  de roep om

zo'n nat ionaal  centrum.  Alex:  "Er  wordt  op dit  moment al  heel  veel  gedaan op het

gebied van wetenschapscommunicat ie .  Maar  er  kan ook heel  veel  nét  iets  beter .  In

onze optiek moet  het  centrum een verzamel-  en broedplaats  worden van kennis ,

zodat  we wetenschapscommunicat ie  over  de gehele breedte stapje voor  stapje

verbeteren."

U n i e k e  r o l  v o o r  l e c t o r e n

De doelstel l ing van het  nieuwe centrum is  niet  zozeer  méér ,  maar  vooral  betere

wetenschapscommunicat ie .  "Voor  de duidel i jkheid:  het  centrum gaat  niet  zel f

communiceren over  wetenschap",  legt  Alex ui t .  " Iedereen die z ich bezighoudt met

wetenschapscommunicat ie  kan voortaan met  z 'n  vragen bi j  het  centrum aankloppen.

 

VvL-nieuwsbrief  winteredit ie  2022 |  pagina  14

A l e x  V e r k a d e ,  
k w a r t i e r m a k e r  n i e u w  n a t i o n a a l  c e n t r u m  v o o r
w e t e n s c h a p s c o m m u n i c a t i e :

“ H e t  d o e l  i s  n i e t  m é é r ,  m a a r  b e t e r e
w e t e n s c h a p s c o m m u n i c a t i e ”



De mensen die hier  werken,  weten als  geen ander  wie kan

helpen met  antwoorden of  ondersteuning.  Zo wi l len we

wetenschapscommunicat ie  naar  een hoger  plan t i l len door

meer impact  te  hebben,  meer  mensen te bereiken en

informatie  te  delen waar  de samenleving iets  aan heeft . "  

Binnen het  nat ionaal  centrum voor  wetenschaps-

communicat ie  zal  een belangri jke rol  z i jn  weggelegd voor

lectoren,  benadrukt  Alex.  "Wetenschapscommunicat ie  gaat  in

de kern over  de vraag hoe je  de samenleving kunt  betrekken

bi j  je  onderzoek.  Dat  is  voor  veel  wetenschappers nog

onbekend terrein.  Lectoren daarentegen doen niets  anders

dan de maatschappi j  betrekken bi j  hun prakt i jkgerichte

onderzoek.  Voor  hen is  communiceren met  stakeholders  de

normaalste zaak van de wereld.  Al leen beseffen ze vaak nog

te weinig dat  di t  in  de academische wereld onder  de noemer

wetenschapscommunicat ie  valt . "

S l i m m e  w i s s e l w e r k i n g

Daarmee vormen lectoren en hogescholen een bron van

kennis  waar  het  op te  r ichten nat ionaal  centrum graag

gebruik van zal  maken.  Deze samenwerking heeft  andersom

ook voordelen voor  de lectoren.  Alex:  "Wanneer

wetenschappers aankloppen bi j  het  nat ionaal  centrum met

een vraag,  dan kunnen wi j  zorgen dat  die mensen

terechtkomen bi j  een lector  met  een antwoord.  Zo helpen we

lectoren met  het  vergroten van hun netwerk en nat ionale

zichtbaarheid."  

Daarnaast  zal  het  nieuw nat ionaal  centrum

wetenschapscommunicat ie  mensen die een vraag stel len ook

een klein beet je  opvoeden door  in  gesprek te  gaan over  de

vraag achter  hun vraag.  "We wi l len de vragen professioneler

maken,  door  mensen te helpen bi j  wat  ze eigenl i jk  zouden

moeten vragen.  Daar  doen lectoren ook weer  hun voordeel

mee.  In  plaats  van een losse f lodder  kr i jgen lectoren voortaan

gerichte vragen op z ich afgevuurd.  Dat  werkt  voor  beide

part i jen wel  zo f i jn  en ef f ic iënt . "

V e r v o l g  i n t e r v i e w  A l e x  V e r k a d e
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S a m e n  a a n  t a f e l

Als kwart iermaker  wi l  Alex lectoren en hogescholen de komende t i jd  act ief

betrekken bi j  de plannen voor  het  nieuwe centrum.  "We gaan om tafel  met  de

Vereniging Hogescholen en met  hogeschoolbestuurders,  maar  ook de Vereniging

van Lectoren is  een belangri jke sparr ingpartner  die met  ons mee kan denken over

dit  nat ionaal  centrum.  Eind januari  2023 organiseren we een open inloop voor

iedereen die geïnteresseerd is .  In  februar i  en maart  zetten we de def ini t ieve

plannen op papier ,  zodat  we in het  voorjaar  een blauwdruk voor  het  nieuwe

centrum kunnen presenteren

aan de minister . "
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V e r v o l g  i n t e r v i e w  A l e x  V e r k a d e

Wie is  kwart iermaker  Alex Verkade?
Alex Verkade is  MT-l id en hoofd posit ionering bi j  Regieorgaan SIA.  Alex werkt
al  ruim twint ig jaar  in  de wetenschapscommunicat ie  en zet  z ich in  voor  meer
verbinding tussen onderzoek en samenleving.  Wil  je  op de hoogte bl i jven van
de open inloop eind januari?  Houd de LinkedIn-pagina van Alex in  de gaten
voor  de exacte locat ie  en t i jd .  

, j g

V.l .n . r .  Alex Verkade,  I lonica Smeet  en Robbert  Di jkgraaf

https://www.linkedin.com/in/alexverkade/?originalSubdomain=nl


D o o r  J a c k  D o o m e r n i c k ,  b e s t u u r s l i d  V e r e n i g i n g  v a n  L e c t o r e n

C r i s i s ?  W h a t  C r i s i s ?  i s  h e t  v i e r d e  a l b u m  v a n  d e  E n g e l s e

r o c k b a n d  S u p e r t r a m p .  D e  b a n d  k o o s  d e z e  t i t e l  o m d a t  z e  n i e t

e r g  t e v r e d e n  w a r e n  o v e r  d e  m a n i e r  w a a r o p  h e t  t o t  s t a n d  w a s

g e k o m e n .  H e t  p r o c e s  v o e l d e  a l s  e e n  c r i s i s ,  m a a r  h e t  r e s u l t a a t

w e r d  d o o r  h e t  p u b l i e k  g o e d  o n t v a n g e n .

D e  v r a a g  “ C r i s i s ,  w h a t  c r i s i s ? ”  i s  o o k  i n  o n z e  h u i d i g e  t i j d  z e e r

a c t u e e l .  W e  h o e v e n  d e  k r a n t  m a a r  o p e n  t e  s l a a n  o f  w e  l e z e n

o v e r  k l i m a a t ,  s t i k s t o f ,  a s i e l z o e k e r s ,  b i o d i v e r s i t e i t ,  o o r l o g  i n

O e k r a ï n e ,  e n z .  A l l e m a a l  a a n g e d u i d  a l s  c r i s i s .  M a a r  w a t  i s  n u

e e n  e c h t e  c r i s i s  e n  h o e  v e r h o u d e n  d e z e  z i c h  t o t  e l k a a r ?  E n

b e l a n g r i j k e r  n o g :  w a t  i s  d e  r o l  v a n  p r a k t i j k g e r i c h t  o n d e r z o e k

b i j  h e t  o p l o s s e n  v a n  d e z e  c r i s e s ?

W a t  i s  e e n  c r i s i s ?

Het woord cr is is  is  ont leend aan het  Lat i jn ,  dat  op z i jn  beurt  is

ontleend aan het  Gr iekse kr is is  wat  zoveel  betekent  als

'discr iminat ie ,  besl iss ing,  cr is is ' .  Wikipedia omschri j f t  een cr is is

als  “elke gebeurtenis  of  per iode die zal  (of  zou kunnen)  le iden

tot  een onstabiele en gevaarl i jke s i tuat ie  die een individu,

groep of  de hele samenleving treft .  Cr ises z i jn  negatieve

veranderingen in de mensel i jke of  ecologische

aangelegenheden,  vooral  wanneer  ze abrupt  optreden,  met

weinig of  geen waarschuwing.”

Een cr is is  is  dus een gebeurtenis  met  een negatieve impact  op

de samenleving en is  bl i jkbaar  erger  als  deze onverwacht  is .

Dergel i jke gebeurtenissen val len in  de r is icocategorie  “kleine

kans van optreden en grote impact” .

W a t  i s  d e  g r o o t s t e  b e d r e i g i n g ?

Met betrekking tot  wereldwijde r is ico’s  wordt  er  jaar l i jks  een

uitstekende Global  Risks Perception Survey (GRPS) ui tgevoerd

door het  World Economic Forum (z ie  f iguur  1) .  Hieruit  bl i jkt  dat

massaverniet igingswapens een groot  r is ico vormen.  Een r is ico

met een enorme impact  maar  een kleine kans,  die  hopel i jk  erg

klein bl i j f t ,  maar  wel  tot  een cr is is  le idt  als  dergel i jke wapens

worden ingezet .  
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Christoph Maria  Ravesloot

Falen van het  k l imaatbeleid

Extreem weer  

Ver l ies  aan biodiversi tei t .

Ook de verspreiding van infect ieziekten zoals  COVID-19 waarvan we al lemaal  de

impact  hebben beleefd,  komt duidel i jk  naar  voren in deze enquête.  De mil ieu-  en

kl imaatgerelateerde r is ico’s  z i t ten in  het  kwadrant  “grote waarschi jnl i jkheid én grote

impact” .  Volgens de def ini t ie  zou dit  dus geen cr is is  z i jn ,  maar  we moeten dit  wel  zo

duiden.  

K l i m a a t  a l s  h o o f d c r i s i s

De resultaten van kl imaat inact iv i tei t  worden steeds duidel i jker .  Een wereldwijde

temperatuurst i jging is  een gegeven en de gevolgen z i jn  groot  als  we geen

maatregelen nemen.  In  de meest  recente GRPS 2021-2022 bestaat  de top 3 van cr ises

uit :

1 .

2.

3.

Extreem weer  vormt een groot  r is ico,  maar  de respondenten van de enquête maken

zich steeds meer  zorgen over  het  fa len van het  mi l ieubeleid.  Daarnaast  baart  het

toenemende tempo van het  ver l ies  aan biodiversi tei t  grote zorgen.  Het  aantal  soorten

is  s inds 1970 met  60% afgenomen.  

In  de mensel i jke voedselketen heeft  het  ver l ies  aan biodiversi tei t  gevolgen voor  de

gezondheid en de sociaaleconomische ontwikkel ing,  met  gevolgen voor  het  welzi jn ,

de productiv i tei t  en zel fs  de regionale vei l igheid.  Ris ico’s  van kl imaatverandering

vormen dus een uitdaging voor  overheden op al le  niveaus.  Zonder  mit igerende

maatregelen worden de r is ico’s  van kl imaatverandering niet  beheerst .

R i s i c o ’ s  m e t  e l k a a r  v e r w e v e n

Je kan deze r is ico’s  los  van elkaar  beki jken,  maar  eigenl i jk  z i jn  ze behoorl i jk  met

elkaar  verweven.  Kl imaatverandering is  een van de grootste bedreigingen en

tegengaan van extreme weersomstandigheden en ver l ies  aan biodiversi tei t  kan

al leen met  een eensgezinde wereldwijde aanpak te  l i j f  worden gegaan.  

Deze eensgezindheid wankelt  echter  als  we ki jken naar  de resultaten van de laatste

COP27 kl imaatconferent ie  in  Egypte.  De bescherming en het  duurzaam gebruik van

de natuur  staan centraal  in  de VN-conferent ie  in  Montreal  over  biodiversi tei t  in

december 2022.  De verwachtingen over  de uitkomsten z i jn  echter  niet  a l  te  hoog

gespannen.  
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D e  r o l  v a n  p r a k t i j k g e r i c h t  o n d e r z o e k

Er is  dr ingend behoefte om te groeien naar  een meer  duurzame en circulaire  economie,

ger icht  op een CO₂ -vr i je  samenleving in 2050.  Onze geopol i t ieke s i tuat ie  dwingt  ons om

versneld af  te  stappen van fossiele  brandstoffen en het  gebruik  van zeldzame

mater ialen.  Om onze aarde leefbaar  te  houden,  moeten we onze economische

act iv i tei ten opnieuw tegen het  l icht  houden.

Prakt i jkgericht  onderzoek kan een belangri jke bi jdrage leveren aan het  bestr i jden en

oplossen van cr ises.  Om van een veelbelovend fundamenteel  idee om een cr is is  op te

lossen tot  een werkende oplossing te  komen,  is  nog veel  denk-  en doe-kracht  nodig.

Het  gaat  daarbi j  n iet  a l leen om techniek.  In  fei te  z i jn  al le  discipl ines van belang om tot

resultaten te  komen die adequaat ,  betaalbaar ,  acceptabel  en legaal  z i jn .

G e z a m e n l i j k  o p t r e k k e n

Gelukkig kunnen lectoren elkaar  steeds beter  v inden,  onder  andere via  de

lectorenplatforms.  Dit  gaat  echt  aan kracht  winnen als  we ook meer  gezamenl i jk

optrekken in projecten.  Laten we in 2023 ons best  doen om dit  verder  vorm te geven.
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Figuur  1:  Global  Risk Perception Survey (World Economic Forum, Global  Risks Report ,  14th edit ion,
2019)



V u l  h e t  f o r m u l i e r  o m  j e  a a n  t e  m e l d e n  h i e r  i n .  
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LID WORDEN VAN DE VERENIGING VAN
LECTOREN? 

Heb je  vragen over  een l idmaatschap?
Neem dan contact  op met  een van de onderstaande bestuursleden.

AGENDA VVL ACTIVITEITEN

Donderdag16 februar i  2023 om 15.00 uur ,  onl ine
bi jeenkomst  VvL bestuur  en leden VvL
kwal i tei tskr ing
Donderdag 20 apri l  2023 om 13.00 uur ,  onl ine
Algemene Leden Vergadering
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